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Η πρώτη κλίση περιλαμβάνει ονόματα: 
• αρσενικά σε: -ας      π.χ. λοχίας  

                      -ης     π.χ. στρατιώτης  
• θηλυκά σε: -α (γεν. -ας)    π.χ.   ὥρα 

                   -α (γεν.  -ης)    π.χ.  γλῶσσα 
                   -η ( γεν. – ης)   π.χ.  ψυχή  

Παρατηρήσεις: 
• Το -α στην κατάληξη -ας σε οποιαδήποτε πτώση είναι πάντοτε μακρόχρονο,  π.χ. τῆς 

χώρας  
• Η γενική του πληθυντικού τονίζεται στη λήγουσα και παίρνει περισπωμένη, π.χ.   τῶν 

χωρῶν  

 καταλήξεις των ουσιαστικών της α' κλίσης 
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Θηλυκά σε -η 

(οξύτονα) (παροξύτονα) 
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Σχηματίζουν την κλητική του ενικού σε -α: 

• τα εθνικά: ὦ Πέρσα 

• όσα λήγουν σε -της, π.χ. ὦ ποιητά 

• όσα λήγουν σε σε -άρχης, -μέτρης,   -πώλης, -τρίβης, -ώνης, : 

ὦ στρατιῶτα, ὦ γυμνασιάρχα, ὦ τελῶνα 
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Θηλυκά σε  -α    (γενική -ας) 

 
σε -α 

(οξύτονα) 
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  Στα παραπάνω ουσιαστικά σε –α η γενική του ενικού σχηματίζεται σε -ας. Αυτό γί-

νεται όταν στην ονομαστική πριν από το -α  υπάρχει φωνήεν ή ρ. Το α αυτό είναι 

μακρόχρονο και  λέγεται καθαρό. 

  

  

Εξαιρέσεις:  Το  -α δεν είναι μακρόχρονο αλλά βραχύχρονο. 

• Όταν η λέξη τονίζεται στην προπαραλήγουσα  : π.χ.  ἡ εὐσέβεια 

• Στα ονόματα: γραῖα, γαῖα, μαῖα, μυῖα, μοῖρα, πεῖρα,  πρῷρα, σφαῖρα, 

σπεῖρα,  σφῦρα  
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Θηλυκά σε -α    (γενική -ης) 
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Στα παραπάνω ουσιαστικά η γενική του ενικού 
σχηματίζεται σε -ης. Αυτό γίνεται, όταν στην ο-
νομαστική πριν από το -α υπάρχει σύμφωνο, ε-
κτός από το ρ.  

Το α αυτό είναι βραχύχρονο και λέγεται μη κα-
θαρό. 

 

1. Συμπληρώστε τον πίνακα: 

 ἃμαξα τράπεζα δόξα πεῖνα 
γεν. ενικού     
δοτ. ενικού     

 
2. Βάλτε τα ουσιαστικά της α κλίσης στην πτώση που ζητείται: 
α. τούς …………………… (πολίτης). 
β. τῆς ……………………. (πολιτεία). 
γ. τήν ………………….. (ἀνατροφή). 
δ. τούς …………………. (νεανίας). 
ε. τούς …………………. (ὁπλίτης). 
στ. τῶν ………………… (ἀγωνιστής). 
 
3. Να μετατρέψετε τις επόμενες προτάσεις στον άλλον αριθμό: 
α. Αἱ ἐπιθυμίαι πολλάκις τους ἀνθρώπους εἰς συμφοράς και ἀδικίας ἂγουσι. 
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β. Δουλείαν ἡ τοῡ χρυσοῡ ἐπιθυμία τοῖς ἀνθρώποις κομίζει. 
γ. Οἱ δειλοί εἰσί προδόται. 
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